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Masser af liv i Hjertinghus i april
HJERTING – I Hjertinghus er der efterhånden man-
ge interessante aktiviteter med stor vækst. Udover 
Familietennis, som omtales på side 4 her i avisen, kan 
nævnes Bordtennis for 60+, som er vokset fra 18 med-
lemmer i 2022 til nu 45 glade og positive medlemmer, 
og flere har annonceret deres interesse for den nye sæ-
son i efteråret. Der forventes også aktivitet for unge i 
den nye sæson med assistance af træner fra Esbjerg 
Bord-Tennis Klub og SGI Bordtennis. Fitnessafdelin-
gen oplever ligeledes en kraftig tilgang af nye med-
lemmer, så 600 medlemmer er næste milepæl. Padel 
vokser også, idet flere indbyggere stifter bekendtskab 
med denne sjove sport, da den kan spilles af flere ge-
nerationer samtidig. Der har netop den 19. april været 
introduktion for en stor gruppe begejstrede børn og 
unge, og holdet for disse blev efterfølgende hurtigt 
fyldt. Den nystiftede Frivillighedsgruppe, der skal 
varetage områderne omkring Hjertinghus startede i 
weekenden før med en del arbejde i det omkringlig-
gende område. Her er der altid plads til én til.

Koncert med Sædding Harmonikaforening
SÆDDING – Tirsdag den 9. maj klokken 19 er der en 
hyggelig aften med skøn harmonikamusik, leveret af 
Sædding Harmonikaforening i Sædding Skoles sam-
lingssal, Tarphagevej 74. Der er fri entré. 

Litteraturaften om Solvej Balle-roman
BRYNDUM – En litteraturaften om Solvej Balle er på 
plakaten tirsdag den 16. maj klokken 19 til 21 i Bryn-
dum Sognegård. Det er romanen Om udregning af 
rumfang I, der tages udgangspunkt i, og aftenens 
foredragsholder er Bente Bramming. Om udregning 
af rumfang I er første del af Solvej Balles roman i syv 
dele, der hører til i genren spekulativ fiktion. Tara 
Selter har været på en kort rejse og er blevet fanget 
i en enkelt dag, den 18. november. Hun vender hjem 
til byen Clairon-sous-Bois i det nordlige Frankrig, 
hvor hun bor sammen med sin mand Thomas, som 
hver morgen mener at være vågnet op til den attende 
november for første gang. Hver dag må Tara fortælle 
Thomas, hvad der er sket, og de to forsøger at mødes 
på tværs af de forskellige tider, de lever i. Mens de 
forsøger at finde sig til rette deres regnfulde novem-
berdag, begynder de at begribe konsekvenserne af en 
tid, der er gået i stykker. Bogen er både en kærligheds-
historie og en fortælling om tingenes utilregnelighed. 
Det vil være en fordel at have læst bogen. Deltagelse 
koster ikke noget, og der er ingen tilmelding.

   

Det sker i lokalområdet
Oversigt over udvalgte arrangementer i lokalområdet

APRIL
Mandage kl. 12-16: 
Stole-Gymnastik i 
TRÆFPUNKTsædding  
i Sædding Centret 
Se mere: saedding.nu
Tirsdage kl. 9.30-11.15: 
Legestue i Sædden Kirke.  
Se mere: sæddenkirke.dk
Søndage kl. 13: 
Travetur fra “De Hvide Mænd”  
Alle er velkommen. Gratis. 
Se mere: menneskermødes.dk
Torsdage i lige uger 
Gang i Gakkelakkerne fra  
Sædden Kirkes tårn, Fyrvej 30 
Se mere: saedding.nu
1. og 3 mandag kl. 9-12: 
Kreativt værksted  
i Mødestedet,  
Sædding Bibliotek

Tor. 27. kl. 14: 
Åben IT og Net Hjææælp 
Træfpunkt Sædding,  
i Sædding Centret 
Se mere: saedding.nu

MAJ
Torsdag i maj - juni kl. 18.45: 
Tour de Pedal med start ved 
Guldager kirkes P-plads
Lør. 13. kl. 10-13: 
Aktivitetstets- og legedag  
i Sædding på plænen mellem 
Jerrigsvej og Fyrparken.  
Arr.: IM-Huset, Kreativt 
Værksted og FDF
Søn. 14. kl. 10-16: 
Nationalpark-/Marbækdagen 
på Myrthuegård med gode 
natur- og kulturoplevelser  
for hele familien.  
Se mere: Myrthue.esbjerg.dk

Mysterium: Pludselig fik Fovrfeld en ny bypark 
NÆRDEMOKRATI – Det 
havde været en general-
forsamling som så mange 
andre i Sædding Fovrfeld 
Lokalråd, men da tidligere 
lokalrådsformand Ole Ja-
kobsen så spurgte, om no-
gen vidste noget om den ny 
bypark, som Fovrfeld hav-
de fået, blev alle målløse. 
Ingen andre vidste noget. 
Lokalrådet var ikke orien-
teret.

En kvik ’fotografikus’ 
forsynede dog hurtigt den-
ne 19. april Hjerting Posten 
med fotos af stien i Fovr-
feld, der nu var skiltet som 
Fovrfelt Bypark. Og så måt-
te redaktøren finde et svar 
på mysteriet.

Hjerting Posten har 
mandag den 24. april ved 
14-tiden kontaktet Es-
bjerg Kommune, men selv 
om vore spørgsmål ved 
trykstart tirsdag klokken 
10.30 var nået til person 

nummer fem, er det ikke 
lykkedes os af få et svar på, 
om parken er en forvalt-
ningsbeslutning, om det 
er en politisk beslutning, 
hvordan kommunens for-
ventninger til borgernes 
brug af parken er, hvorfor 
bydelen er stavet som Fovr-
felt, og hvorfor lokalrådet 
ikke er blevet orienteret om 
stiens forvandling til park.

Fokus på badevandet
Således oplyste springer vi 
tilbage til generalforsam-
lingen, på hvilken formand 
Lise Retbøll med vanlig 
omhu gennemgik det for-
løbne år.

Hun fortalte, at lokalrå-
det med største interesse 
følger kvaliteten af bade-
vandet i Ho Bugt. 

”Vi er stadig skeptiske, 
vi kan næsten ikke tro, at 
badevandet er så rent, som 
kommunen oplyser. Vi ser 

dog gerne, at det tydelig-
gøres, at der kun er bade-
forbud, når det røde flag 
er hejst. Kommunens app 
om badeforholdene er der 
ikke mange, der kender, og 
dermed bruges den ikke, 
derfor skal skiltningen om 
badevandets kvalitet være 
meget bedre og eventuelt 
også indeholde en henvis-
ning til kommunens app. 
Vi udtrykker også vor be-
kymring for de bade- og 
vandfaciliteter, der skal 
være i tilknytning til Es-
bjerg Strand, for hvorledes 
kan de være forurenings-

frie, når Sædding Strand 
ikke er det,” spurgte hun.

En idé fra lokalrådet 
om at etablere et rør ud til 
indsejlingen ved siden af 
pumpeledningen fra Rens-
ningsanlæg Vest, så vandet 
fra Fovrfeld bæk ledes der-
ud er for dyrt, har kommu-
nen svaret, men rådet ar-
bejder videre med at få det 
afdækket.

En af de store mærkesa-
ger gennem flere år er pro-
blemerne med parkering 
af autocampere langs Ho 
Bugt, specielt langs Sæd-
ding Strandvej. Lokalrådet 
har siden september 2020 
gjort Plan & Byudviklings-
udvalget opmærksom på 
problemerne ved hjælp af 
både meget omfattende 

Generalforsamling i Sædding Fovrfeld 
Lokalråd endte med en stor overraskelse

Vadehavets fugle
Vinteren over har der op-
holdt sig flere hundrede 
Knortegæs fra den russiske 
tundra, Svalbard og Grøn-
land på Fanø i Vadehavsde-
len af øen, hvilket betyder 
hele østsiden og vestsiden 
fra Hønen op til Sønderho 
Strandsø. 

Knortegåsen er opdelt i 
tre racer, og det skal vi ikke 
fordybe os i her, blot kon-
statere, at der er flest af den 
sibiriske race (Branta ber-
nicla bernicla) og kun me-
get få af den mere nordvest-
lige race lysbuget knortegås 
(Branta bernicla hrota) fra 
Svalbard og Grønland.

Knortegåsen er klart den 
mindste af de almindeligt 
forekommende gåsearter 
i Danmark med en krops-

længde på 55-62 cm, og et 
beskedent vingefang på 
bare 105-117 centimeter. 
Den er ikke større end en 
gravand, den er buttet og 
helhedsindtrykket er sort. 
Men det er en sandhed med 
modifikationer, da den har 
en hvid halskrave og hvid 
undergump. 

En gås med lys bug
Den lysbugede knortegås 
adskiller sig iøjnefaldende 
med lys bug fra sin sibiri-
ske artsfælle. 

Ungfugle har om efter-
året nogle lyse bræmmer 
på vingerne, og den hvide 
halskrave kan være svagere 
eller helt mangle.

Knortegåsen har sit navn 
efter dens karakteristiske 
stemme, der kan høres 
døgnet rundt fra de foura-

gerende gæs på vade og 
strandenge. Der er en dyb 
rullende ’knorr’-lyd, som 
høres ofte, fordi knortegæs-
sene dels er meget sociale, 
og dels meget kommunike-
rende for at holde flokken 
sammen.

Knortegåsen kommer, af-
hængigt af sit ophav, typisk 
til Fanø og resten af Vade-
havet i begyndelsen af no-
vember, og den bliver fak-
tisk i sjældne tilfælde helt 
indtil slutningen af maj og 
begyndelsen af juni, da det 
ikke er hensigtsmæssigt at 
returnere til ynglepladser-
ne, før disse er blevet lidt 
mere gæstfri. 

Når flokkene af knorte-
gæs på det tidspunkt på-
begynder trækket nordpå, 
genlyder Fanø af den meget 
specielle lyd, der især kan 

opleves fra havnen i Nord-
by, da mange af gæssene 
flyver nordpå på indersi-

Knortegæs fra 
nord på besøg

Malik Weintraube i den orange skjorte styrede Malik Weintraube i den orange skjorte styrede 
slagets gang på generalforsamlingen i Sædding  slagets gang på generalforsamlingen i Sædding  
Fovrfeld Lokalråds generalforsamling.Fovrfeld Lokalråds generalforsamling.

De små skilte på stolpen 
har følgende tekst: Esbjerg 
Kommune. Fovrfelt Bypark. 
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SÆDDING-GULDAGER 
IDRÆTS FORENING

SGI FITNESS & MOTION
Formand: Lars Sørensen
Økonomians.: Dorte Veis Svendsen
Aktivitetsans.: Hanne Damgaard
Best. medl.: Lene Nørby Nygaard

Lene Overgaard Langelund
Karsten Toft
Bo Christiansen

Har du behov for at kontakte foreningen, finder du os på vores 
hjemmeside: www.sgifitness.dk under kontaktpersoner

SGI FODBOLD
Formand: Jens Knudsen
Kasserer: Ditte Nørskov
Best. medl.: Thomas Rejkjær Nielsen

Theis Nielsen
Mathias Hedeager Paulsen
Kim Langerhuus
Claus Meyer

Suppleanter: Kasper Toft
Per Kjølby

Mail: bestyrelsen@sgi-fodbold.dk
Du kan også finde os på: www.sgi-fodbold.dk

SGI BORDTENNIS
Formand: Bjarne Karlskov 52 58 65 03

bjarne@karlskov.net
Se mere på: www.sgi-bordtennis.dk

SGI SPORTMIX
Formand: Anne Norschau 61 79 31 66

Mail: norschau@gmail.com
www.facebook.com/sgisportsmix

Lørdagscafé for kvinder i Bryndum
BRYNDUM – Den 6. maj klokken 12-13.30 og i øv-
rigt første lørdag i hver måned er der lørdagscafé for 
kvinder i Bryndum Sognegård. Caféen er for kvinder 
i alle aldre fra Bryndum og Vester Nebel sogne. Man 
mødes og spiser et par stykker let smørrebrød, nyder 
et glas vin, en øl eller en vand og efterfølgende en kop 
kaffe eller te. Der snakkes om forskellige emner og 
synges et par sange fra højskolesangbogen. Det ko-
ster en halvtredser per gang. Tilmelding sker til Na-
tascha via sms til 53 53 43 23 eller via mailadressen 
53534323n@gmail.com.

Følg et afrikansk barn i skole på Mors dag 
6710 – Selv om den 14. maj er en søndag, kan alle i 
avisens udgivelsesområde være med til at følge et 
barn i skole, billedligt talt. SOS Børnebyerne samler 
nemlig ind til skolegang for de børn i verden, der lige 
nu ikke får den mulighed. Sidste år deltog 36 ind-
samlere i hele kommunen, og i år er 28 indsamlere 
allerede tilmeldt, men jo flere indsamlere, desto flere 
børn kommer i skole. I gennemsnit kan man indsam-
le 1.000 kroner på to-tre timer, og det er nok til at sen-
de et barn i skole i et helt år i flere lande på både det 
sydamerikanske og afrikanske kontinent. Man kan 
selv vælge rute og alle indsamlingsmaterialer sendes 
lige til døren. I år samarbejder SOS Børnebyerne med 
forfatter og tegner Maren Uthaug, der står bag den 
populære tegneserie Ting jeg gjorde, og derfor får alle 
indsamlere en gratis mulepose med et af hendes tryk. 
Tilmelding sker på sosindsamling.dk eller 33 73 02 33. 
Udover skolegang støtter SOS Børnebyerne børnenes 
forældre i at få en stabil indtægt, så de på sigt har råd 
til alle basale fornødenheder som for eksempel husle-
je, mad, skole og andre udgifter. 
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foto dokumentation og med 
breve. Det, der blev drøftet 
på udvalgets møde i marts, 
nemlig at fire af de syv par-
keringspladser ville få en 
tidsbegrænsning på fire 
timer, er ikke det, der nu 
foreligger, for nu skal der 
kun indføres tidsbegræns-
ning på de to p-pladser 
ved Mennesket ved Havet, 
medens der ikke er indfø-
res tidsbegrænsning på de 
resterende fem pladser, kri-
tiserede hun.

Lokalrådet har i samme 
periode arbejdet på at få 
etableret en decideret auto-
camperplads. Lokalrådet 
har argumenteret for, at det 
da ikke kan være rigtigt, at 
der kan etableres to i Ribe, 
men ingen i Esbjerg.

”Det eneste positive ved 
materialet til udvalgets 
drøftelse er et forslag fra 
Styregruppen for Esbjerg 
Strand om, at der etableres 

en midlertidig autocamper-
plads på Esbjerg Strand,” 
sagde hun med tilfredshed. 

Andre sager på general-
forsamlingen var eksem-
pelvis, at lokalrådet igen-
nem et par år har ønsket 
at etablere en park med 
kasserede skulpturer på 
Mågehøjen og har anmodet 
Helene Plet om at udarbej-
de et forslag til parken og 
har søgt midler hos Esbjerg 
Kommune hertil, men lo-
kalrådet ønsker ikke at 
kontakte firmaer og fonde 
for at få midler til udarbej-
delsen af skulpturparken, 
før det er sikkert, at pro-
jektet bakkes op af Esbjerg 
Kommune. Peter Meyer, 
tidligere direktør på Es-
bjerg Kunstmuseum, vil 
gerne udarbejde et forslag 
til skulpturer. 

Lysregulering på Sæd-
ding Ringvej ved krydset 
Håndværkervej og kryd-

set ved Smedevej var også 
oppe at vende. Det er helt 
uforsvarligt, som det er i 
dag, mente formanden, der 
også pegede på, at Gudenå-
vejen er i dårlig stand og 
bør have en lavere fartbe-
grænsning.

Intet posthusbyggeri
Biblioteket i Sædding har 
hele tiden lokalrådets bevå-
genhed. Der er stadig plads 
til forbedringer. Kommen-
de høje byggerier er der 
ligeledes gjort indsigelse 
imod, hvilket ikke har æn-
dret kommunens holdnin-
ger. Posthusbyggeriet er 
dog taget af bordet, så nu 
skal der helt ny planlæg-
ning til, hvis der skal opfø-
res boliger der, mente hun.

Alle valg var genvalg. Vi 
bringer hele formandens 
beretning på vores hjem-
meside.

-fina

den af Fanø, og går enten 
ud gennem Grådyb eller 
direkte ind over land mod 

fjerne østlige horisonter. 
Knortegås holder til på lav-
vandende områder, og dens 

foretrukne føde er ålegræs, 
søsalat og blandet strand-
vegetation, der er tilgænge-

ligt i grænselandet mellem 
vade- og strandenge. Vade-
havet er den vigtigste træk- 
og rastelokalitet i Danmark 
med 15.000-20.000 rastende 
fugle forår og efterår. Men 
Vadehavet er ofte kun et 
pitstop, da de fleste fugle 
fortsætter til Holland og 
Frankrig. Et fåtal overvin-
trer, og det ses især i Nati-
onalpark Vadehavet.

Få overblik her
På Fanø Fuglestation vil vi 
på næste månedstur også 
vise denne smukke gås, 
hvis den er der endnu, så 
hold øje med vores face-
bookside: facebook.com/
groups/224889424358221.

Tekst og foto: Søren Brinch
Redigering:  
Finn Arne Hansen

Fem knortegæs i luften. De 
flyver sent ’hjem’ til Rusland, 
Svalbard og Grønland 
for at være sikre på, at 
ynglepladserne er klar til brug.

Stien her i Fovrfeld er nu en bypark. Det havde Stien her i Fovrfeld er nu en bypark. Det havde 
kun én på generalforsamlingen viden om.kun én på generalforsamlingen viden om.


